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לאמיר לערנען א פסוק חומש, 
און באקומען חיזוק פאר די וואך!

א

איז דא אמאל וואס מען 
קען דאס יא ליב האבן?

ווער קען דען נישט דעם אלטן סלאגאן "שוין 
ווייטער קומט מען מיט די זאכן... ווער האט נערוון 

צו הערן א גאנצע טאג אז דאס איז נישט גוט, יענס 
איז נישט גוט... מען דארף זיך פארבעסערן אין די 
פרט און אין יענע פרט... פארוואס קען מען נישט 

רעדן נאר ווי גוט מיר זענען און ווי שיין אלעס איז!" 

לאמיר זיך מתבונן זיין: וואס איז דער סוד? פארוואס 
האבן מענטשן נישט ליב צו הערן מוסר? און אויב 

ווילן מיר זיך פאררעכטן, איז דא מאל וואס מען קען 
דאס יא ליב האבן?

די פרשיות לך און וירא לערנען אונז...

עַר.  נֵא תוֹכַחַת בָּ עַת, וְשֹׂ אהֵֹב מוּסָר אהֵֹב דָּ
)משלי יב, א(
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פאר  געזאגט  האט  אייבערשטער  דער 

אברהם, "דאס געשריי פון די פילע אומשולדיגע 

בארויבט  און  בא'עוול'ט  ווערן  וואס  מענטשן 

דורך די אנשי סדום ועמורה איז שוין צו גרויס 

און זייער זינד איז שוין געווארן צופיל צו קענען 

גיין  זיי  דארף  מען  עס!  איז  דאס  פארטראגן... 

משפט'ן..."

מפרשים  די  ווי  פאסירט?  דא  האט  וואס 

געזינדיגט  האבן  סדום  אנשי  די  מסביר:  זענען 

א  זייער  אויף  זאכן  געפערליכסטע  די  מיט 

שרעקליכע פארנעם. )עי' בכלי יקר ועוד( 

זיי  האבן  גזילה,  פון  עבירה  די  מיט  למשל 

נישט סתם גע'גנב'ט, נאר זייער גאנצע מהות איז 

געווען צו צונעמען און בא'גנב'נען אנדערע, עד כדי 

געריכט-הייזער האבן דאס  זייערע  כך אז אפילו 

און  שיטות  פארקרומטע  פיל  מיט  געמוטיגט 

געזעצן. )ווי די באקאנטע מדרש וואס רעכנט אויס 

עטליכע עפיזאדן ווי דער אומשולידיגער איז גאר 

געווארן דער שולדיגער.( 

 אזוי אויך, די עבירה פון גילוי עריות רח"ל 

ווי  א שרעקליכע פארנעם  אויף  אנגעגאנגן  איז 

ווען ער האט געוואלט  מיר זעהן ביי לבן אליין, 

בארואיגן די צוהיצטע מאסן ארום זיין הויז האט 

ער זיי געזאגט, "הִנֵה נָא לִי שְתֵּׁי בָנוֹת אֲשֶרׁ לֹא 

לָהֶן  וַעֲשׂוּ  אֲלֵיכֶם  אֶתְהֶן  נָא  אוֹצִיאָה  אִישׁ,  יָדְעוּ 

איין  קיין  וואס  זאך  א  ח(.  )יט,  בְּעֵינֵיכֶם..."  כַּטוֹב 

נאר  ערלויבט,  נישט  וואלט  טאטע  נארמאלע 

אדרבה, מען וואלט זיך גאר מוסר נפש געווען אז 

דאס זאל חלילה נישט געשעהן. )עיי"ש ברבינו בחיי(

טרויעריגע  און  באקאנטע  די  כולם,  ועל 

זייערע  אין  געסט  לאזן  אריין  נישט  פון  געזעץ 

געסט  לאזן  פון  נאך  רעדט  ווער  שטעט, 

איבערנעכטיגן, דאס איז דאך שוין ממש געווען 

פון די הארבסטע עבירות. און אויב עס האט זיך 

האט  איינער  אז  טעות  א  געמאכט  יא  חלילה 

אריינגענומען א גאסט, האט זיך דאס רוב מאל 

געענדיגט מיט שפיכת דמים ממש... ווי די תורה 

דארט  זיך  האט  וואס  אלעס  אונז  פארציילט 

אריינגענומען  האט  ער  ווען  לבן  ביי  אפגעטוהן 

די מלאכים... 

איבער  אונז  דערציילט  מדרש  דער  ווי  און 

סיסטע"ם  בעט  טרויעריגע  און  באקאנטע  די 

ווי  געסט,  די  זיי האבן דארט געהאט פאר  וואס 

צום  צוגעפאסט  זיין  געמוזט  האט  מענטש  דער 

בעט-סיי”ז און אויב חלילה נישט, האט מען אים 

אויסגעצויגן אדער אפגעשניטן הי"ר...

די  פון  חלק  א  נאר  איז  אלעס  דאס  און 

פילע מעשות און רשעות...  ווי דער אוחה"ק איז 

מסביר אויפן פסוק: וַיאֹמֶר ה' זַעֲקַת סְדםֹ וַעֲמרָֹה 

כָּבְדָה מְאדֹ. די תורה זאגט  כִּי  וְחַטָאתָם  רָבָּה  כִּי 

אין  כאטש  ווייל  לשונות  דאפעלטע  מיט  דאס 

יענע צייטן זענען אלע פעלקער געווען שלעכט 

זענען  דאך  אייבערשטען,  דעם  דערצערנט  און 

"שאלו  עקסטער,  עפעס  געווען  סדום  אנשי  די 

הפליאו לעשות"...

 וועלכע עבירה איז
 געווען דאס הארבסטע?

אין ספר איוב געפונען מיר...

 נאכן הערן זייערע אלע חטאים, וואלט מען 

ווען איינער רעדט  דאך אודאי פארשטאנען אז 

לכה"פ  מען  דארף  סדום,  פון  חטאים  די  וועגן 

אויף  עבירות  הארבסטע  דריי  די  אויסרעכענען 

וואס זיי האבן עובר געווען... 

אז  איוב  ספר  אין  מיר  געפונען  דערווייל, 

ווען איוב האט גערעדט איבער סדום, האט ער 

רָגֶל  מִנִי  הַנִשְכָּׁחִים  גָר  מֵעִם  נַחַל  "פָּרַץ  געזאגט, 

דַלוּ מֵאֱנוֹשׁ נָעוּ )איוב כח, ד(. ווי רש"י איז מסביר 

אייבערשטער  דער  גָר,  מֵעִם  נַחַל  פָּרַץ  דארט: 

האט געעפנט דעם גדר און געלאזט ארויסרינען 

די  פון  נחלי  ועמורה  סדום  אויף  וגפרית  אש 

פלאץ וואו עס איז געווען בעהאלטן. פארוואס? 

ווייל הַנִשְכָּׁחִים מִנִי רָגֶל דַלוּ מֵאֱנוֹשׁ נָעוּ, ווייל זיי 

מארצם"  אורחים  רגלי  "תורת  פארגעסן  האבן 

)סנהדרין קט.(. און ווי רש"י איז דארט ממשיך, איז 

נישט  פון  הארבקייט  די  וועגן  נאר  נישט  דאס 

אריינלאזן געסט, נאר אויך וועגן די רשעות פון 

אראפלייגן די געסט אויף א בעט און אים הארב 

אראפשניידן.  און  אויסציען  מיט  באשטראפן 

)שם קט:( 

פארוואס  פארשטיין:  מען  דארף  לכאורה 

אזוי  געסט  פארטרייבן  פון  עבירה  דער  איז 

הארב אז דער פסוק רעכנט נישט אויס קיין איין 

אנדערע זינד אויסער די עבירה.

זאגט דער בן  איש חי )אדרת אליהו הובא בפניני 

בן איש חי פרשת וירא(: ווייל ווען מען זעהט אזעלכע 

אויף  דייקא  געפערליכע רשעות'דיגע שטראפן, 

אריין  נעמט  וואס  איינער  אויף  אדער  געסט 

געסט, מוז זיין אז עפעס טיפער ליגט באהאלטן. 

ד"ה: נישט דער עצם "הכנסת אורחים" האט זיי 

געבאדערט, נאר דאס אז פרעמדע מענטשן זאלן 

זיך דרייען דארטן, דאס האט זיי געבאדערט...

והיינו, די אנשי סדום זענען געווען אזעלכע 

אז  געהאט  מורא  האבן  זיי  אז  מענטשן  זינדיגע 

זיך דארטן דרייען פרעמדע מענטשן,  וועלן  אויב 

וועט מען צוזעהן זייער התנהגות ואולי עי"ז, וועט 

מען זיי מוסר זאגן... און... זיי וועלן דארפן אפלאזן 

א חלק פון זייערע שלעכטע וועגן.

ד"ה: די חברה זענען געווארן אזוי שטארק 

איינס מיט די זינד און ליידער אזוי ליב געהאט 

זיי האבן פאר יעדע פרייז, אפילו  זינד, אז  דעם 

יעדע  געוואלט פארמאכן  ואכזריות,  כוחות  מיט 

עי"ז  )ואולי  מוסר.  באקומען  פון  אופן  סארט 

תשובה טוהן.( 

סְדםֹ  זַעֲקַת  פסוק:  דער  אונז  זאגט  דאס 

די  מְאדֹ...  כָבְדָה  כִּי  וְחַטָאתָם  רָבָּה  כִּי  וַעֲמרָֹה 

ריבוי החטאים איז לאו דוקא געווען דאס וואס 

י  וַיֹּאמֶר ה' זַעֲקַת סְדםֹ וַעֲמרָֹה כִּ
י כָבְדָה מְאדֹ. אתָם כִּ ה וְחַטָּ רָבָּ

)וירא יח, כ(

א פסוק חומשב



הארב  אזוי  זיי  זאל  מען  אז  צוגעברענגט  האט 

מְאדֹ",  כָבְדָה  כִּי  "וְחַטָאתָם  נאר  באשטראפן, 

דער "ו'" פון וחטאתם זאגט אונז אז עס איז דא 

איז  דאס  הארבסטע,  די  איז  וואס  עבירה  איין 

פון  אנטלויפן  דאס  חטא,  פאר  ליבשאפט  דער 

טוישן  זיך קענען  פון  יעדע סארט מעגליכקייט 

און נישט לאזן קיינער אפי' מעורר זיין, דאס איז 

געווען די הארבקייט פון דעם חטא.

וועגן  גערעדט  נישט  איוב  האט  דערפאר, 

זייערע אנדערע גרויסע עבירות, נאר וועגן די איין 

ווייל  נָעוּ"...  מֵאֱנוֹשׁ  דַלוּ  רָגֶל  מִנִי  "הַנִשְכָּׁחִים  זינד 

דאס טוט ארויסשרייען זייער גאנצע מהות. 

די  רָבָּה...  כִּי  וַעֲמרָֹה  סְדםֹ  זַעֲקַת  יא! 

געשריי פון די פיל אומשולדיגע מענטשן זענען 

אנגעקומען צום כסא הכבוד אבער "וְחַטָאתָם כִּי 

געמאכט אז  זינד האט  איין עיקר  מְאדֹ",  כָבְדָה 

ענין  דער  געווען  איז  דאס  וְאֶרְאֶה"...  נָא  "אֵרֲדָה 

דא  איז  וואס  ווייל  מוכיחים,  די  פארטרייבן  פון 

נאך צו ווארטן אויב מען פארמאכט פאר זיך די 

וועגן פון קענען תשובה טוהן... 

 לאמיר זיך
אליין בודק זיין...

הערן  נישט  שוין  וויל  מענטש  א  ווען 

אזוי  שוין  איז  זינד  דער  אז  מיינט  מוסר,  קיין 

איינגעגעסן אינעם מענטש, ער האט דאס שוין 

אזוי ליב... און טאקע דערפאר האט ער מורא פון 

זיין  וועט ער דארפן אפלאזן  ווייל אפשר  מוסר 

פאלשע הנאה... משא"כ, ווען א מענטש וויל נאך 

נישט  נאך  איז  זינד  דער  אז  מיינט  מוסר,  הערן 

זיין עצם מציאות, עס קומט נאר פון א חסרון 

וואס  רגע  דער  און  לייכזיניגקייט  אדער  ידיעה 

דער מענטש וועט הערן דעם אמת, וועט ער זיך 

שנעל פאררעכטן.

והא ראיה, געבט א קוק אויף די אנשי נינוה, 

ווערטער  די  אויך  שטייט  זיי  ביי  וואס  כאטש 

"כִּי עָלְתָה רָעָתָם לְפָנָי" )יונה א, ב(, זיי האבן זייער 

אסאך געזינדיגט, עד כדי כך אז דער מצב האט 

דור  די  ביי  ווי  פונקט  כלייה  ביי  געהאלטן  שוין  

המבול און די אנשי סדום, דאך איז ביי זיי געווען 

יונה  געהייסן  האט  אייבערשטער  דער  אנדערש, 

וּקְרָא  הַגְדוֹלָה  הָעִיר  נִינְוֵה  אֶל  לֵךְ  "קוּם  הנביא, 

עָלֶיהָ... )שם( גיי און זאג זיי מוסר". )עי"ש במצודת דוד(

נישט  אייבערשטער  דער  האט  פארוואס 

זיי  זענען  פארוואס  נינוה,  איבערגעדרייט  גלייך 

אנדערש? ווייל זיי האבן נאך יא געוואלט הערן! 

סוף  צום  ער  וועט  הערן,  וויל  איינער  ווען  און 

תשובה טוהן! ווי דער פאקט האט טאקע געוויזן 

אז צום סוף איז געווען "וְיָשֻבׁוּ אִישׁ מִדַרְכּוֹ הָרָעָה 

וּמִן הֶחָמָס אֲשֶרׁ בְּכַפֵּיהֶם"... )שם ג, ח(

משא"כ, ביי די אנשי סדום, אפי' נאך וואס 

ווי  וְאֶרְאֶה,  נָא  אֵרֲדָה  דעם  געווען  שוין  איז  עס 

מען  ירצה(:  עוד  )ד"ה  מסביר  איז  אוחה"ק  דער 

געלעגנהייט  לעצטע  די  געגעבן  נאך  זיי  האט 

זיי  האט  מען  טוהן,  צו  תשובה  המשפט  בעת 

זיין, דאך האבן  צו  די מלאכים מעורר  געשיקט 

זיי זיך געהאלטן ביי זייערס, ולא חזרו ממעשיהם 

הרעים, ווייל זיי האבן א שיטה אז זיי הערן נישט 

און פארשטייען נישט קיין מוסר...  

 לוט'ס מהלך פון
נישט הערן מוסר...

רעֵֹי  וּבֵין  אַבְרָם  מִקְנֵה  רעֵֹי  בֵּין  רִיב  וַיְהִי 

וְהַפְּרִזִי אָז ישֵֹבׁ בָּאָרֶץ )לך יג,  וְהַכְּנַעֲנִי  מִקְנֵה לוֹט 

ז(, די תורה דערציילט אונז אז עס איז געווען א 

קריגעריי צווישן די פאסטעכער פון אברהם און 

די פאסטעכער פון לוט...

אונז  זאגט  קריגעריי?  די  געווען  איז  וואס 

לוט  פון  פאסטעכער  די  מדרש:  די  בשם  רש"י 

זיי  האט  געלט  יענעם'ס  רשעים,  געווען  זענען 

זייער ווייניג אינטרעסירט און זיי האבן געלאזט 

פעלדער.  פרעמדע  אין  פאשען  בהמות  זייערע 

משא"כ, די פאסטעכער פון אברהם זענען געווען 

צדיקים און אנרירן יענעם'ס געלט איז געווען ביי 

פאסטעכער  די  האבן  זאך.  הארבע  א  זייער  זיי 

פון אברהם מוסר געזאגט פאר די פאסטעכער 

פון לוט, "וואס טוט איר?! מען טאר דאך נישט 

נעמען פון יענעם'ס פעלדער..."

פאסטעכער  לוט'ס  האבן  וואס 

מיר  וחס!  חלילה  ווען?  "וואס?  געענטפערט? 

אונזערע...  דאך  איז  אלעס  דאס  נישט,  גנב'נען 

האט  אייבערשטער  דער  א חשבון...  האבן  מיר 

אברהם.  פאר  לאנד  גאנצע  דאס  געגעבן  דאך 

קענען  וואס  זוהן  קיין  נישט  דאך  האט  ער  נו, 

אים ירש'נען, איז דאך אונזער האר ר' לוט דער 

און  יורשים  דאך  מיר  זענען  נו,  יורש.  נענסטער 

מיר נעמען ס"ה פון אונזער ירושה." 

זאגט רש"י: כדי איר זאלט אפי' נישט מיינען 

אז דער חשבון איז א ריכטיגע, תיכף ענדיגט צו 

דער פסוק: וְהַכְּנַעֲנִי וְהַפְּרִזִי אָז ישֵֹבׁ בָּאָרֶץ, נישט 

נאר אז עס איז נאך נישט דא קיין ירושה, נאר 

אפי' אברהם'ס איז דאס אויך נאך נישט געווען...

לכאורה דארף מען פארשטיין? וואס האט 

מיט  זיך  זיי  באנוצן  פארוואס  פאסירט?  דא 

אזעלכע מאדנע תירוצים?

נאר כך הוא דרכו של שונאי מוסר, איינער 

אים  איז  מען  ווען  אפי'  הערן  נישט  וויל  וואס 

מעורר אויף א ריכטיגע נקודה, וועט ער טרעפן 

אלע סארט תירוצים, אפי' עס האט נישט קיין 

הענט און קיין פיס, און מסביר זיין פארוואס ער 

איז יא גערעכט.

זענען  זיי  אז  געזאגט  האבן  פאסטעכער  די 

יעצט  שוין  מעג  מען  אז  לשיטתם  אפי'  יורשים... 

ווייל  זייערע  נישט  אויך  דאס  דאך  איז  נעמען, 

"אברהם לעבט נאך"! ווי אזוי זענען זיי שוין יורשים?!

אן  צו  אהבה  דער  טוט  דאס  טאקע  נאר 

און  הארץ  די  פארשטאפט  עס  מאכן,  עבירה 

מאכט אז מען זאל נישט וועלן הערן קיין מוסר... 

ווייל אויב מען האט ליב אן עבירה, וויל מען זיך 

נישט אפשאקלען פון דעם... און מען מוז טרעפן 

אלע סארט שיינע הסברים נישט צו ווערן א נער 

און בלייבן גערעכט.

און אט טאקע דאס איז געווען דער עיקר 

יעצט  דייקא  האט  אברהם  פארוואס  שורש 

צייט  גאנצע  א  דאך  האט  )ער  לוט.  פארלאזט 

געוואוסט מיט וועמען ער האט צוטוהן.( 

ווי דער פסוק אליין איז אונז מגלה:

מְרִיבָה  תְהִי  נָא  אַל  לוֹט  אֶל  אַבְרָם  וַיאֹמֶר 

בֵּינִי וּבֵינֶיךָ וּבֵין רעַֹי וּבֵין רעֶֹיךָ כִּי אֲנָשִיׁם אַחִים 

זיך  לאמיר  לוט,  נעפי"א  טייערע  "מיין  אֲנָחְנוּ. 

נישט קריגן... וואס איז דער עצה? הֲלֹא כָל הָאָרֶץ 

לְפָנֶיךָ, הִפָּרֶד נָא מֵעָלָי אִם הַשְׂמאֹל וְאֵימִנָה וְאִם 

הַיָמִין וְאַשְמְׂאִילָה..."

פשוט פשט איז אביסל שווער צו פארשטיין 

ווייל אויב זיי זענען טאקע געווען אזוי נאנט, ווי 

און  אֲנָחְנוּ",  אַחִים  אֲנָשִיׁם  "כִּי  זאגט,  אברהם 

ג א פסוק חומש



זיך  נישט קריגן, פארוואס דארף מען  זיך  ווילן 

פרובירן  געדארפט  ענדערש  וואלטן  זיי  שיידן? 

צו וואונען צוזאמען בשלום ושלוה! ווי קומט דא 

אריין אזעלכע שארפע ווערטער ווי "הִפָּרֶד נָא 

מֵעָלָי", עד כדי כך אז אִם הַשְׂמאֹל וְאֵימִנָה וְאִם 

הַיָמִין וְאַשְמְׂאִילָה... "וועלכע זייט דו וועסט גיין, 

וועל איך גיין די פארקערטע!" 

נאר טאקע דאס זאגט אים אברהם, "אויב 

קען מען נישט זאגן מוסר פאר דיר אדער דיינע 

פאסטעכער, איז שוין מער נישט דא קיין שום 

אויסוועג אז דו זאלסט אמאל תשובה טוהן!!"

ביז יעצט האב איך זיך געטרייסט אז יבא 

יומו, עס וועט נאך קומען א צייט ווען די הייליגע 

גיין  וועט אריין  ווערטער און די ערליכע הנהגה 

אין דיין הארץ, אבער יעצט אז איך זעה אז מוסר 

קען מען דיר שוין אויך נישט זאגן ווייל כִּי אֲנָשִיׁם 

אַחִים אֲנָחְנוּ, דו האלטסט זיך אייניג מיט מיר, דו 

פאסטעכער  דיינע  בעסער,  שוין  פארשטייסט 

האבן שוין גאנצע היתרים, בעט איך דיר אז עס 

פעלט נישט אויס, אַל נָא תְהִי מְרִיבָה בֵּינִי וּבֵינֶיךָ 

וּבֵין רעַֹי וּבֵין רעֶֹיךָ... עס איז געקומען די צייט... 

אִם  שיידן,  גענצליך  זיך  לאמיר  מֵעָלָי,  נָא  הִפָּרֶד 

הַשְׂמאֹל וְאֵימִנָה וְאִם הַיָמִין וְאַשְמְׂאִילָה...  

זאגט  געגאנגען?  לוט  איז  וואו טאקע  און 

כְּנָעַן  בְּאֶרֶץ  יָשַבׁ  אַבְרָם  ווייטער...  אונז די תורה 

סְדםֹ...  עַד  וַיֶאֱהַל  הַכִּכָּר  בְּעָרֵי  יָשַבׁ  וְלוֹט  אבער 

לוט איז געגאנגען לעבן מיט די אנשי סדום, די 

מענטשן וואס עס שטייט אויף זיי וְאַנְשֵיׁ סְדםֹ 

רָעִים וְחַטָאִים לַה' מְאדֹ )שם יג, יג(. וואס איז דער 

ווייל  זינדיג  זייער  זענען  וואס  מענטשן  מאד? 

זאגן,  מוסר  זיי  פון  מענטשן  צוריק  האלטן  זיי 

מענטשן וואס לאזן זיך נישט מוסר זאגן...

 דער חילוק צווישן
לוט און אבימלך...

לַאֲבִימֶלֶךְ  וַיִתֵּן  וּבָקָר  צאֹן  אַבְרָהָם  וַיִקַח 

וַיִכְרְתוּ שְנֵׁיהֶם בְּרִית. )וירא כא, כז(, אברהם האט 

געשלאסן א בונד מיט אבימלך איבער די נושא 

פון די ברינען'ס. 

אז  זיין  קען  אזוי  ווי  חזקוני:  דער  פרעגט 

אברהם האט געשלאסן א בונד און געמאכט א 

שותפות מיט א רשע ווען די גמרא זאגט דאך 

אז מען איז עובר אופן לאו פון "ולפני עור לא 

תתן מכשל" )סנהדרין סג: עבודה זרה ו.(.

ובפרט לויט ווי מיר זאגן אז אברהם האט 

זיך צושיידט פון לוט צוליב גזל און דא מאכט 

ער א בונד מיטן זעלבן רשע וואס זיינע מענטשן 

האבן גע'גנב'ט אברהם'ס ברינען'ס!

ואולי לפי"ד קען מען זאגן אז טאקע דאס 

געקענט  נישט  לוט האט מען  חילוק,  איז דער 

מוסר זאגן און אבימלך האט מען יא געקענט!

פסוקים  צוויי  די  אין  שטייט  עס  ווי   

אדֹוֹת  עַל  אֲבִימֶלֶךְ  אֶת  אַבְרָהָם  וְהוֹכִחַ  פריער: 

אֲבִימֶלֶךְ... אברהם  עַבְדֵי  גָזְלוּ  אֲשֶרׁ  הַמַיִם  בְּאֵר 

וואס  און  אבימלך...  פאר  געזאגט  מוסר  האט 

האט אבימלך  געענפערט? "לֹא יָדַעְתִּי מִי עָשָהׂ 

אֶת הַדָבָר הַזֶה וְגַם אַתָּה לֹא הִגַדְתָּ לִי וְגַם אָנכִֹי 

לֹא שָמַׁעְתִּי בִּלְתִּי הַיוֹם... אנטשולדיגט רבי, איך 

האב נישט געוואוסט פון דעם, מען האט מיר 

נישט פארציילט..." 

קיין  געזאגט  נישט  האט  אבימלך 

נאר  געשריגן,  צוריק  נישט  האט  ער  היתרים, 

נישט  "איך האב  געזאגט  און  זיך אנטשולדיגט 

געוואוסט", און תיכף צוריק געקערט די גניבה...

"אויב  אברהם,  פאר  געפאלן  האט  דאס 

אים  מיט  מען  קען  זאגן,  מוסר  אים  מען  קען 

מאכן א בונד". 

און אט דאס איז דער חילוק פון לוט און 

מוסר  געקענט  נישט  מען  האט  לוט  אבימלך! 

זאגן און דערפאר האט מען אים בלית ברירה 

געמוזט פארשיקן ווייל וואס האט מען פון אים 

איז  ער  הגם  אבימלך,  אבער  זיך...  נעבן  האלטן 

אויך א רשע, אבער אז מען קען אים מוסר זאגן, 

קען מען מיט אים מאכן א בונד...

א פסוק חומשד

שלמה  אונז  זאגט  דאס  טאקע  און 

המלך )משלי יב, א(: אהֵֹב מוּסָר אהֵֹב דָעַת, 

איינער וואס האט ליב מוסר, וועט כסדר 

צובאקומען דעת, משא"כ וְשנֵֹׂא תוֹכַחַת 

בָּעַר, איינער וואס האט פיינט מוסר, וועט 

שלימות  קיין  זיין  קונה  נישט  קיינמאל 

ווי  ווייל  נער.  א  בלייבן  חלילה  וועט  און 

אזוי קען מען וויסן וואס איז ריכטיג און 

וואס איז נישט ווען ער הערט זיך נישט 

צו צו א צווייטן.

דער חילוק פון נח צו לוט.

אונטער  געווען  מבול  פארן  נח  איז  גליון,  פאריגן  אינעם  געשריבן  ווי 
די רושם פון זהירות און איז געווען אן "איש צדיק" אבער נאכן מבול האט 
אנגעהויבן נאכלאזן ביז ער איז געווארן אן "איש האדמה", עד כדי כך אז ער 

איז געווארן א שיכור, רח"ל...

לערנען'דיג ווייטער אין די וואכעדיגע סדרה, זעהן מיר דאס זעלבע ביי 
א  מיר  זעהן  אבער,  דאך  דערנאך...  און  אנגע'שיכור'ט  זיך  האט  ער  אז  לוט 

געוואלדיגע חילוק צווישן זיי. 

נח, תיכף נאך די מעשה, האט זיך געכאפט וואס איז געשעהן און נישט 
נאכאמאל איבערגעמאכט דעם טעות. משא"כ לוט, ווי די תורה זאגט אונז און 
ווי רש"י איז מסביר: אפי' נאכן זעהן וואס האט פאסירט, האט ער זיך ווידער 
דערקייקלט צו דעם נידריגן שיכרות און זיך נישט אויסגעלערנט פון די תוצאות 

פון א נאכט פריער...

פארוואס? ווייל נח, ווען ער האט געכאפט וואס ער האט געטוהן, האט 
זיך תיכף אפגעשטעלט און אויסגעהערט ווייל ער האט נישט ליב געהאט די 
זינד. משא"כ לוט, ער האט יא ליב געהאט דעם זינד און זיך נישט צוגעהערט צו 

אנדערע און דערפאר זיך נישט אויסגעלערנט פון זיינע טעותים...

צידה לדרך
געקליבענע מאמרים באותו ענין



זיי נישט אזוי מדייק וואס "יענער" זאגט, זיי ענדערש מדייק וואס "דו" זאגסט... און געדענק דעם כלל: דו מוזט נישט 
זיין פון די מוסר-זאגער'ס ווייל דאס דארף זיין מיט א געוואלדיגע זהירות, ענדערש זאלסטו זיין פון די מוסר-צוהערער'ס וואס 
)ספר חד וחלוק( דאס דארף שוין נישט זיין מיט אזא זהירות... 

מאמר החכם: 

ה א פסוק חומש

 מוסר
השכל:

פארוואס האבן מענטשן נישט ליב צו הערן מוסר?
ווען א מענטש האלט זיך קלוגער און א בעסערע פארשטייער, וועט ער זיך נישט צוהערן צו אנדערע ווען עפעס שטימט 

נישט מיט זיין קאפ ווייל עס וועט גאר אראפקלאפן זיין ווערד אויב ער גייט זיך יעצט צוהערן... 

און דאס וואס ער טראכט אנדערש קומט ליידער צוליב דעם תאוה צו דער עבירה וואס טוט אים איינרעדן זיך נישט צו 
צוהערן ווייל עס קען זיין אז מיט אט די מוסר רייד וועט מען פון אים עפעס צונעמען, חלילה וחס... 

ווי אזוי קען מען דאס פאררעכטן?

דער חילוק פון אן הארה צו א הערה...
האט איר אמאל אריינגעטראכט: וואס איז דער חילוק ווען א מענטש הערט אן הארה אדער אן הערה? דער תשובה איז 
פשוט: אן הארה איז פון די שורש פון "האיר אור"- איינער וויל דיר לעכטיג מאכן אויף דער ענין אין וואס דו ביסט עוסק... 
משא"כ, דאס ווארט הערה איז מלשון "לעורר"- איינער וויל דיר עפעס מעורר זיין אויף וואס דו טוטסט אדער זאגסט... 

וואס איז דער חילוק כלפי דער מענטש?

אויב זאגט מען אן הארה, פריידט זיך דער מענטש ווייל מען מאכט זיינע ווערטער אדער מעשים שטערקער און שענער. 
משא"כ, אויב זאגט מען אן הערה, איז דער מענטש לפעמים נישט אזוי צופרידן ווייל מען מאכט זיינע ווערטער אדער 

מעשים שוואכער, ווי כאילו אז עס איז נישט פונקט אזוי...

נו, אויב אזוי, פארוואס זאל א מענטש בכלל וועלן הערן אן הערה, מען זאגט אים דאך "דו ביסט נישט גוט". ווער וויל דען 
הערן אז ער איז נישט גוט?! יעדער וויל דאך נאר הערן ווי גוט ער איז!

שטעלט אייך אבער פאר ווען דער מעשה וואלט געווען אביסל אנדערש... א לעקטער מאכער אדער א סטאלער מוטשעט 
זיך אין זיין ארבעט, ער פרובירט אהער און אהין אבער עס גייט זייער שווער. עס גייט אריבער איינער א חכם און געבט א 
זאג פארן בעל מלאכה, "דו ווייסט, דער וועג ווי אזוי דו מאכסט דאס איז באמת נישט די ריכטיגע וועג, אויב מאכסטו אזוי 

און אזוי וועט דאס אויסקומען אסאך בעסער און אסאך גרינגער..."

אויב דער בעל מלאכה האט שכל און וויל הערן וואס דער חכם זאגט, קען דאס ממש זיין א גאלדענע געלעגנהייט ווייל ער 
קען מאכן אז זיין גאנצע ארבעט זאל גיין גרינגער און בעסער. עס קען זיין א שיינע "הארה"...   

אבער אויב דער בעל מלאכה האלט זיך קלוגער און שפירט ווי כאילו מען מאכט אים אוועק, וועט ער אודאי נישט אויסהערן 
דעם חכם ווייל ער באקומט יעצט אן "הערה", און וועט ענדערש בלייבן מיטן טעות און דערלייגן א גאלדענעם געלעגנהייט.

דערפאר, זאגט אונז שלמה המלך אין קהלת: טוֹב לִשְמׁעַֹ גַעֲרַת חָכָם מֵאִישׁ שמֵֹׁעַ שִיׁר כְּסִילִים )קהלת ז, נה(. יא, עס איז אמת אז 
עס קען צומאל זיין אומבא'טעם'ט צו הערן שטרענגע רייד פון א חכם און עס קען אפי' זיין אז דער חכם וועט עס זאגן מיט 
אן אויפגערעגטקייט און א שטרענגקייט אבער עס איז נאך אלץ אסאך בעסער ווי שיינע און בא'טעם'טע רייד פון א נער...

זיין נשמה זאל שיינען.  וועט פאררעכטן דער מענטש און מאכן  וואס  ווערדפולע רייד  ווייל דער חכם זאגט אמת'ע און 
משא"כ, דער נער איז נאר פארנומען אז דער גוף זאל זיך גוט געפונען אבער דער נשמה וועט בלייבן פארשמירט. 

טוֹב לִשְמׁעַֹ גַעֲרַת חָכָם מֵאִישׁ שמֵֹׁעַ שִיׁר כְּסִילִים, נישט דער מענטש וואס זאגט, ער איז מחליט אויב זיינע רייד וועט זיין אן 
הארה אדער אן הערה, נאר דער מקבל, דער מענטש וואס הערט דאס, ער איז דער מחליט ווי אזוי ער וויל דאס אננעמן. 

אויב נעמט ער דאס אן ווי אן הארה, וועט די רייד ווערן ליכטיג און אים מאכן בעסער און שטערקער. 

דאס אלעס קען אבער נאר זיין אויב א מענטש האט קלאר דער יסוד אז ער ווייסט נישט אלעס, עס זענען דא אזעלכע וואס 
זענען קלוגער ווי אים און עס איז אייביג דא נאך זיך צו לערנען, ווי דוד המלך ע"ה האט געזאגט, "מכל מלמדי השכלתי", עס 

איז אייביג דא וואס נאך צו לערנען, מען דארף נאר זיין גרייט צו הערן... 


